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Exploateringsnämnden PROTOKOLL 10/2013 

  

 

 

   
 

 Tid Torsdagen den 12 december 2013, kl 16.00 – 16.45 
   

 Plats Bråvallasalen, Stadshuset 
   

 Justerat Onsdagen den 18 december 2013 

  

 

Joakim Larsson Maria Östberg Svanelind 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Joakim Larsson (M) ordföranden  

Maria Östberg Svanelind (S), vice ordföranden  

 

Jan Tigerström (M)  

Lars Svärd (M)  

Theréz Randquist (M)  

Per Hallberg (M)  

Daniel Forslund (FP)  

Karl Malmqvist (C)  

Lars Arell (S)  §§ 1-10 och §§ 12-31  

Maria Nygård (S)  

Åke Askensten (MP)  

Anna Bäcklund (MP) 

 
Tjänstgörande ersättare: 

Clara Lindblom (V) för Ann-Margarethe Livh (V) 

Kenneth Nilsson (S) § 11 för Lars Arell (S)  

 
Ersättare: 

Therese Carlborg (M)  

Göran Kindvall (M)  

Gustav Johansson (M)  

Eva Ångström (M)  

Maria Hagbom (M) §§ 5-31  

Patrik Silverudd (FP)  

Inga Osbjer (FP)   

Kenneth Nilsson (S) §§ 1-10 och §§ 12-31  

Håkan Olander (S)  

Elin Olsson (MP)  

Lennart Tonell (MP)  

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Krister Schultz, Jennie Almgren, Mårten Frumerie, Ulf 

Jacksén, Gunnar Jensen, Eva Olofsson och Åsa Wigfeldt samt 

borgarrådssekreteraren Martin Edgélius. 
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 § 1 
Val av justerare och tid för justering 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden utser vice ordföranden Maria Östberg 

Svanelind (S) att tillsammans med ordföranden Joakim Larsson (M) 

justera dagens protokoll.  

 

Justering sker onsdagen den 18 december 2013. 

 

 § 2 
Frågor för beredning och eventuell information från 
kontoret 
 

Skrivelser för beredning 

Anmälan görs av inkomna skrivelser till exploateringsnämnden 

enligt följande: 

 

1. Markanvisning för industri inom fastigheterna Flygeleven 3, 4 

och 5 i Skarpnäck till Stockholms Rörexpress AB från Åke 

Askensten m.fl. (MP). 

E2011-513-00005 

2. Uppställning av husvagnar för hemlösa från Clara Lindblom 

(V).  

E2013-510-02232 

Beslut 

Exploateringsnämnden överlämnar skrivelserna till 

exploateringskontoret för beredning. 

 
 

 § 3 
Anmälan av inkomna skrivelser till 
exploateringsnämnden 

 

Inkomna skrivelser m.m. till exploateringsnämnden enligt 

förteckningar från den 3 december och den 12 december 2013 

anmäls. 

 

 

 § 4 
Anmälan av delegationsbeslut fattade inom 
exploateringskontoret 
Dnr E2013-010-00030 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden godkänner anmälan. 

 



 

 Exploateringsnämnden 2013-12-12 
 

 Sida 3 (56) 

 

  

 

 

 
  

 

Fleminggatan 4 

Box 8311 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/exploateringskontoret 

Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 13 november 

2013. 

 

 

 § 5 
Anmälan av protokoll från rådet för funktions-
hinderfrågor 
Dnr E2013-005-00036 

 
Protokoll nr 9/2013 från stadsbyggnadsnämndens och 

exploateringsnämndens gemensamma råd för funktionshinder-

frågors sammanträde den 4 november 2013 anmäls. 

 

 

 § 6 
Anmälan av ekonomisk uppföljning november 2013  
Dnr E2013-112-00241 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden godkänner anmälan. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 2 december 2013. 

 

 

 § 7 
Redovisning av vidaredelegation från förvaltningschefen  
Dnr E2013-110-00337 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden godkänner kontorets redovisning av 

 vidaredelegation från förvaltningschefen. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 30 oktober 2013. 

 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 
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 § 8 
Verksamhetsplan 2014 för exploateringsnämnden  
Dnr E2013-110-01888 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP) och Karl 

Malmqvist (C): 

 

1  Exploateringsnämnden godkänner i huvudsak 

 verksamhetsplan 2014 och överlämnar den till 

 kommunstyrelsen.  

 

2 Exploateringsnämnden godkänner i ärendet föreslagna mål    

 för nämnden. 

 

3  Exploateringsnämnden begär 1,5 mnkr ur avsatta medel för   

 att säkerställa att den högre ambitionen för bostadsbyggandet   

 kan nås. 

 

4  Exploateringsnämnden godkänner föreslagen rutin för   

 budgetuppföljning 2014. 

 

5  Exploateringsnämnden beslutar att omedelbart justera              

 paragrafen. 

 

 samt att i övrigt anföra: 

 

 Stockholms stad står inför stora utmaningar framöver. Staden 

 växer och i och med budgeten för 2014 har 

 kommunfullmäktige antagit nya mål för bostadsbyggandet. 

 Fram till år 2030 ska 140 000 bostäder byggas i Stockholm 

 och exploateringsnämnden har en central roll i tillskapandet 

 av dessa.  

 

 Nästa år ska nämnden fatta beslut om minst 7 000 

 markanvisningar, något som ställer stora krav på stadens 

 organisation men också på de aktörer som ska uppföra 

 bostäderna. För att bibehålla en hög byggtakt krävs ett nära 

 samarbete med Stadsbyggnadsnämnden, Miljö- och 

 hälsoskyddsnämnden och Trafik- och renhållningsnämnden 

 tidigt i planeringsprocessen, men också utvecklade former för 

 medborgardialog för att intresserade stockholmare i större 

 utsträckning ska erbjudas möjligheter att föra fram åsikter 

 och idéer. Detta är avgörande för att nå nämndens mål om att 

 öka både kännedomen om och acceptansen för den växande 

 staden. 
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 Verksamhetsplanen för 2014 innehåller en stor mängd 

 bostadsprojekt. Totalt hanterar nämnden ca 112 000 

 lägenheter i olika planerings- och genomförandefaser. Det är 

 glädjande att se att så mycket redan görs och att nämnden 

 under 2013 kraftigt överträffat målet om antalet 

 markanvisningar. Stockholms framtid är starkt beroende av 

 att människor flyttar hit för att jobba och studera, något som 

 kräver bostäder, infrastruktur och arbetsplatser. Det är också 

 helt avgörande att redan i markanvisningsskedet planera för 

 en väl utbyggd kommunal service som svarar mot den 

 växande befolkningens behov. Behovet av nya förskolor, 

 skolor, äldreboenden, LSS-boenden och idrottsanläggningar 

 ska därför alltid vägas in i planeringsarbetet för nya bostäder. 

 

 I kommunfullmäktiges budget för 2014 fanns ett antal 

 angelägna satsningar som exploateringsnämnden ska arbeta 

 med under året. Till exempel ska nämnden, med stöd av 

 kulturnämnden, se över möjligheterna att tillgängliggöra 

 temporära tomma ytor vid Slussen för tillfälliga evenemang 

 under ombyggnationen. Nämnden ska även, tillsammans med 

 stadsbyggnadsnämnden, planera för ett större, 

 sammanhängande område för att skapa en unik stadsdel med 

 nydanande arkitektur i världsklass. 

 

 För att främja stadens framkomlighet och för att minska 

 stadens totala utsläpp av koldioxid ska nämnden, tillsammans 

 med stadsbyggnadsnämnden och trafik- och 

 renhållningsnämnden, uppmuntra bilpoolsinfrastruktur vid 

 nya exploateringar. 

 

 Exploateringsnämndens arbete för ett växande Stockholm är 

 en viktig del i skapandet av morgondagens Stockholm. 

 Genom ett högt tempo och genomtänkta projekt i nära dialog 

 med stockholmarna bidrar nämnden till att Stockholm kan 

 fortsätta att utvecklas. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 20 november 

2013. Kontoret föreslår att exploateringsnämnden beslutar enligt 

följande: 

 

 1 Exploateringsnämnden godkänner verksamhetsplan 2014   

    och överlämnar den till kommunstyrelsen. 

 

 2 Exploateringsnämnden godkänner i ärendet föreslagna mål    

    för nämnden. 

 

 3 Exploateringsnämnden begär 1,5 mnkr ur avsatta medel för   

    att säkerställa att den högre ambitionen för bostadsbyggandet   
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    kan nås. 

 

 4 Exploateringsnämnden godkänner föreslagen rutin för   

    budgetuppföljning 2014. 

 

 5 Exploateringsnämnden beslutar att omedelbart justera          

    paragrafen. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Deltar inte i beslutet 

Åke Askensten m.fl. (MP) meddelar att Miljöpartiet inte deltar i 

beslutet med hänvisning till deras budgetförslag i fullmäktige. 

 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP) 

 och Karl Malmqvist (C) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) föreslår 

 att exploateringsnämnden beslutar enligt kontorets förslag. 

 

3) Clara Lindblom (V) föreslår att exploateringsnämnden 

beslutar enligt följande: 

 

 Att avslå kontorets förslag till verksamhetsplan för 2014 med 

 hänvisning till Vänsterpartiets budgetförslag för 2014. 

 

 Att därutöver anföra: 

 

 Exploateringsnämnden fortsätter med en 

 markanvisningspolitik som innebär utförsäljning av mark till 

 högstbjudande och i praktiken med prioritering av 

 bostadsrätter. Denna politik leder till att staden blir alltmer 

 segregerad. I de stora nya utvecklingsområdena är priserna på 

 bostadsrätter så höga att det inte är möjligt ens för människor 

 med normala inkomster att köpa en mindre bostad där. 

 

 Även hyrorna i till exempel Djurgårdsstaden är så höga att 

 bara välbärgade människor kan komma ifråga för att kunna få 

 en hyreslägenhet där. Denna utveckling leder till en starkt 

 segregerad stad med stora gap mellan stadsdelar och 

 människor.  

 

 Vi menar att det är politiken som ska styra utvecklingen av en 

 stad och inte marknadskrafterna. Den markpolitik som staden 

 kan använda är ett kraftfullt verktyg för att styra 

 bostadsbyggandet mot en blandad stad. Alliansen använder 

 sig inte av detta verktyg vilket leder till den ökade allvarliga 

 segregationen.  Man bör omedelbart införa tävlingar där 
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 högsta pris på mark inte är avgörande för om företaget ska få 

 en markanvisning eller inte utan avgörande ska vara om 

 företaget kan bygga med god kvalité till ett pris som säkrar 

 överkomliga hyror. Detta har med framgång prövats i andra 

 städer, till exempel i Göteborg.  

 

  Det är heller inte acceptabelt att de allmännyttiga 

 bostadsbolagen inte ens får så många markanvisningar att de 

 når upp till de blygsamma mål som är uppsatta.  

  Vi anser att markanvisningarna till de allmännyttiga bolagen 

 ska fördubblas och att bolagen ska få direktiv att bygga 

 lägenheter med hyrestak. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen mot varandra 

och finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP) och Karl 

Malmqvist (C).   

 
Reservation 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) reserverar sig 

mot beslutet med hänvisning till kontorets förslag. 

 

Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag till beslut. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S) enligt följande: 

 

 Kontorets förslag till verksamhetsplan följer självklart 

 majoritetens budget. Om vi Socialdemokrater utgjort 

 majoriteten i fullmäktige hade vårt förslag till budget varit 

 utgångspunkten för Exploateringsnämndens budget. 

 Budgettexten i sin helhet finns att läsa i vår budgetreservation 

 i kommunfullmäktige. Vi vill dock lyfta fram några punkter: 

 

 Stockholms folkmängd fortsätter att öka kraftigt och 

 bostadsbyggandet måste öka ytterligare. I vår budget föreslår 

 vi en öka takten satsning som vi menar är nödvändig för att 

 klara bostadsbyggandet. Med ett ökat bostadsbyggande måste 

 också säkerställas att det skapas miljöer som människor vill 

 leva och arbeta i. Arbetsplatser och möjligheter till kultur, 

 idrott och fritid är viktiga delar i samhällsbygget.  

 

 Hälften av de bostäder som byggs ska vara hyresrätter och 

 bostäder för unga och studenter ska prioriteras. Studenttorn 

 på söder och studentbostäder på tunnelbanestationerna ska 

 prövas. Markanvisningarna till stadens egna bolag ska 
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 fördubblas under 2014 och därefter ytterligare ökas. 

 

 Den ideologiskt styrda utförsäljningen av stadens mark både 

 inom och utanför kommungränsen måste avbrytas och en ny 

 modell för en aktiv markpolitik ska tas fram med andra 

 villkor för tomträttsupplåtelse och markförsäljning. 

 

 Vi vill också påminna om konsekvenserna av att majoriteten 

 nu stödjer Socialdemokraternas förslag om utbyggnad av 

 tunnelbanenätet. I överenskommelsen med staten ingår 

 byggande av 40 000 nya bostäder i kollektivtrafiknära lägen 

 och det är angeläget att kontoret snarast tar höjd för detta. 

 

 Vi har också uppmärksammat yttrandena från Saco och 

 Vision som bland annat lyfter frågor om att systematiskt följa 

 upp och förbättra arbetsmiljöarbetet-något som vi utgår från 

 att kontoret redan idag gör. Vi vill också lyfta fram Sacos 

 yrkande om att i god tid både se över och bemanna kontoret 

 för att kunna möta målet om 140 000 bostäder mellan 2013-

 1030. 

 

 

 § 9 
RUFS 2010 - underlag för att bedöma aktualitet och 
användbarhet (Regional utvecklingsplan för 
Stockholmsregionen). Anmälan av svar på remiss  
Dnr E2013-000-01779 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1  Exploateringsnämnden godkänner anmälan. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 14 november 

2013. 

 
Nämndens behandling av ärendet  
 
Deltar inte i beslutet 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) meddelar att 

Socialdemokraterna inte deltar i beslutet. 

   

Clara Lindblom (V) meddelar att Vänsterpartiet inte deltar i 

beslutet.   

 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  
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Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande: 

 

 RUFS 10 är delvis ett inaktuellt dokument. Under flera år har olika 

 instanser underskattat befolkningsutvecklingen i Stockholms län. Det 

 behövs en ny regionplan som visar på konkreta vägar till ett hållbart 

 samhälle, där miljö/klimat kollektivtrafik, bostäder, vård och omsorg 

 hör till de frågor som prioriteras. 

 

 I övrigt är det beklagligt att det dröjt så lång tid som till den 17 

 oktober innan ärendet remitterats till berörda nämnder/förvaltningar. 

 Kommunstyrelsen behöver se över denna problematik så att 

 nämnderna ges tid att behandla fortsatta remisser. 

 
Röstförklaring 

Röstförklaring lämnas av vice ordföranden Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S) enligt följande: 

 

 Vi Socialdemokrater har idag avstått från att delta i flera 

 beslut gällande godkännande av s k kontorssvar på ärenden s

 om remitterats till nämnden. De snäva tidsramar som satts 

 upp av Stadshusledingen har inte medgivit nämndbehandling.   

 

 Vi har vid flera tillfällen under det senaste året lyft frågan om 

 hur remisser hanteras i staden och det är vår uppfattning att 

 det är angeläget att den politiska ledningen för staden snarast 

 ser över och ändrar sina rutiner för remisshantering. Att inte 

 ge nämnden möjlighet att avge svar på ärenden som 

 remitterats till den innebär att man riskerar att viktiga 

 synpunkter inte ges plats i svaret och det är ett hån mot hela 

 remissförfarandet så som det är tänkt att fungera. 

 

 I ärendet ”RUFS 2010-underlag för att bedöma aktualitet och 

 användbarhet (Regional Utvecklingsplan). Anmälan av svar 

 på remiss.” har Landstingets tillväxt och regionplaneutskott 

 den 19 september beslutat att under perioden 1 oktober till 20 

 december remittera ärendet. 

 

 Kommunstyrelsen beslutade den 17 oktober att remittera till 

 bl a exploateringsnämnden och gav en svarstid på hela 13 

 dagar. Yttrandet skulle vara avgivet den 1 november. Återstår 

 1 månad och 20 dagar för stadens politiska ledning att skriva 

 fram ett svar. Kommunstyrelsen beslutade om sitt svar den 11 

 december. 
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 Den snäva tidsramen medgav inte nämndbehandling. 

 Däremot lyckade tre kontor avge gemensamt kontorsyttrande. 

 Trafikkontoret, stadsbyggnadskontoret och 

 exploateringsnämnden.  

 

 Kontoret lämnade det gemensamma yttrandet till KF/KF 

 kansliet den 1 november men underlät att anmäla det till 

 nämnden den 14 november. Istället anmäls ärendet till 

 nämnden den 12 december. 

 

 Vi delar i huvudsak kontorets ställningstaganden i 

 remissvaret. 

 

Röstförklaring lämnas av Clara Lindblom (V) enligt följande: 

 

 Vänsterpartiet låter meddela att vi inte deltar i beslutet. Detta 

 eftersom remisstiden har gått ut och de folkvaldas formella 

 möjlighet att påverka utformningen av kontorets svar därmed 

 redan har upphört. Under den senaste mandatperioden har det 

 blivit allt vanligare att korta remisstider omöjliggör 

 nämndbehandling, vilket innebär att de folkvaldas påverkans-

 möjligheter i praktiken inskränks. När ärendet gäller ett så 

 pass viktigt dokument som den Regionala utvecklingsplanen 

 för Stockholmsregionen är detta särskilt allvarligt.  

 

 Vänsterpartiet delar i stort kontorets svar på remiss, och 

 menar att man på ett bra sätt beskriver behovet av bostäder, 

 utbyggnad av transportinfrastruktursystemet och åtgärder för 

 att möta klimatutmaningen. Om remissen hade behandlats av 

 nämnden, hade vi dock formulerat ett förslag till beslut som 

 skulle ha utvecklat kontorets svar på ett antal punkter.  

 

 Kontoret skriver till exempel ”att få fram bostäder som unga 

 har råd med är en stor utmaning, inte minst för 

 byggbranschen”. Det är förvisso helt sant, men kommunernas 

 roll underskattas. Det är kommunerna som äger 

 planinstrumentet, och styr därför både prissättningen av mark 

 och avgör vilka krav som ska ställas på nyproduktionen. 

 Kommunerna kan arbeta med exempelvis 

 markanvisningstävlingar, sänkta parkeringstal, villkor i 

 exploateringsavtal och ägardirektiv till allmännyttiga 

 bostadsbolag för att säkerhetsställa att nya bostäder både 

 upplåts med hyresrätt och har en pressad nyproduktionshyra. 

 Detta borde ha utvecklats i kontorets svar. 

 

 Vänsterpartiet delar även kontorets ståndpunkt om att 

 klimatutmaningen bör lyftas fram mer i den regionala 
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 utvecklingsplanen. Därför saknar vi även skrivningar i 

 kontorets svar på remiss om vikten av att 

 transportinfrastrukturen inte bara byggs ut, utan att 

 spårtrafiken konsekvent ska prioriteras framför vägar vid 

 utbyggnad. Vidare lider regionen av så pass stora kapacitets-

 brister i infrastruktursystemet att transportmedel med hög 

 kapacitet och låg kostnad per personkilometer bör prioriteras. 

 Det innebär att regionen bör satsa på exempelvis utbyggnad 

 av tunnelbana framför nya spårvagnslinjer. I de delar av 

 staden där utbyggnad av tunnelbana inte är möjligt bör andra 

 alternativ prövas, såsom trådbussar. Dessa har samma 

 kapacitet som spårvagnar, men är förknippad med betydligt 

 lägre investeringskostnad. Utbyggnad av ett trådbussystem 

 skulle även möjliggöra en tidigareläggning av många av de 

 infrastruktursatsningar som är planerade i 

 Stockholmsregionen. 

 

 Kontoret har även rätt i att miljömålen i bostadsproduktionen 

 måste höjas i hela länet. Vänsterpartiet saknar dock 

 skrivningar om det befintliga bostadsbeståndet. Genom 

 energieffektiviseringsåtgärder finns stora möjligheter till 

 energibesparing, samtidigt som vi vill poängtera att det är 

 viktigt att staden säkerhetsställer att nuvarande hyresgäster 

 inte behöver finansiera åtgärderna genom omfattande 

 hyreshöjningar. I dagsläget hyser staden för stor tilltro till 

 enskilda miljöspetsområden. För att nå märkbara och 

 bestående resultat i energianvändningen, behövs istället ett 

 helhetsgrepp som både innefattar utvecklande av miljöprofil-

 områden, generella höjningar av energikraven inom ny-

 produktion och energibesparingsåtgärder i befintligt bestånd.   

 

 

 § 10 
Remiss avseende Naturvårdsverkets och Boverkets 
redovisning av regeringsuppdraget att göra en 
utvärdering och översyn av utfall och tillämpning av de 
nya strandskyddsreglerna. Anmälan av svar på remiss  
Dnr E2013-000-01822 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1  Exploateringsnämnden godkänner anmälan. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 14 november 

2013. 
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Deltar inte i beslutet 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) meddelar att 

Socialdemokraterna inte deltar i beslutet. 

 

Åke Askensten m.fl. (MP) meddelar att Miljöpartiet inte deltar i 

beslutet. 

  

Clara Lindblom (V) meddelar att Vänsterpartiet inte deltar i 

beslutet. 

 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 

 
Röstförklaring 

Röstförklaring lämnas av vice ordföranden Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S) och Åke Askensten m.fl. (MP) enligt följande: 

 

 Vi Socialdemokrater och Miljöpartister har idag avstått från 

 att delta i flera beslut gällande godkännande av s k 

 kontorssvar på ärenden som remitterats till nämnden. De 

 snäva tidsramar som satts upp av stadshusledingen inte 

 medgivit nämndbehandling. 

 

 Vi har vid flera tillfällen under det senaste året lyft frågan om 

 hur remisser hanteras i staden och det är vår uppfattning att 

 det är angeläget att den politiska ledningen för staden snarast 

 ser över och ändrar sina rutiner för remisshantering. Att inte 

 ge nämnden möjlighet att avge svar på ärenden som 

 remitterats till den innebär att man riskerar att viktiga 

 synpunkter inte ges plats i svaret och det är ett hån mot hela 

 remissförfarandet så som det är tänkt att fungera. 

 

 Kommunstyrelsen remitterade ärendet till 

 exploateringsnämnden den 24 oktober och medgav en 

 svarstid på drygt tre veckor, till den 18 november. Nämnden 

 sammanträdde den 14 november. Nämndbehandling medgavs 

 inte enligt kontorets bedömning. Kommunstyrelsen fattade 

 beslut om sitt yttrande den 11 december.  

 

 Vi delar i huvudsak kontorets ställningstaganden i 

 remissvaret. 
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Röstförklaring lämnas Clara Lindblom (V) enligt följande: 

 

 Vänsterpartiet låter meddela att vi inte deltar i beslutet. Detta 

 eftersom remisstiden har gått ut och de folkvaldas formella 

 möjlighet att påverka utformningen av kontorets svar därmed 

 redan har upphört.  

 

 

 § 11 
Remiss av promemorian En enklare detaljplaneprocess. 
Anmälan av svar på remiss  
Dnr E2013-512-01741 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1  Exploateringsnämnden godkänner anmälan. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 14 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Deltar inte i beslutet 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) meddelar att 

Socialdemokraterna inte deltar i beslutet. 

 

Clara Lindblom (V) meddelar att Vänsterpartiet inte deltar i 

beslutet. 

 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande: 

 

 De föreslagna förändringarna har, som kontoren riktigt 

 påpekar, en marginell effekt på  handläggningstider vid 

 planläggning i Stockholm. I Stockholm är ärendena som regel 

 komplexa (bl.a. många olika intressenter) och de föreslagna 

 lagändringarna "öppnar inte upp" för att så många fler 

 ärenden kan hanteras enligt förslagets standardutförande. Det 
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 förefaller som förslaget inte i tillräcklig grad beaktat de 

 sakförhållanden som råder i en växande storstadsregion där 

 konflikter kring markanvändningen är legio. 

 

 Kontoren har också uppmärksammat att vid byte av 

 planförfarande så kan handläggningstiderna öka i och med att 

 det då kan bli fråga om två samråd i samma ärende. Den 

 förändringen medför knappast en effektivisering av 

 planprocessen.  

 

 Det krävs ytterligare vägledningar vad som menas med 

 "detaljplan som inte är förenlig med översiktsplanen." Vilken 

 innebörd har "förenlig med"?  Kontoren föreslår en annan 

 skrivning, nämligen "Avviker från gällande översiktsplan" 

 vilket har en tydligare innebörd.  

 
Röstförklaring 

Röstförklaring lämnas av vice ordföranden Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S) 

 

 Vi Socialdemokrater har idag avstått från att delta i flera 

 beslut gällande godkännande av s k kontorssvar på ärenden 

 som remitterats till nämnden. De snäva tidsramar som satts 

 upp av Stadshusledingen inte medgivit nämndbehandling. 

 

 Vi har vid flera tillfällen under det senaste året lyft frågan om 

 hur remisser hanteras i staden och det är vår uppfattning att 

 det är angeläget att den politiska ledningen för staden snarast 

 ser över och ändrar sina rutiner för remisshantering. 

 Att inte ge nämnden möjlighet att avge svar på ärenden som 

 remitterats till den innebär att man riskerar att viktiga 

 synpunkter inte ges plats i svaret och det är ett hån mot hela 

 remissförfarandet så som det är tänkt att fungera. 

 

 Ärendet remitterades av Kommunstyrelsen den 10 oktober 

 och gav en svarstid på en månad, till den 11 november. 

 Kontoret har bedömt att nämndbehandling ej varit möjlig. 

 

 Kontoret har berett ärendet tillsammans med Trafikkontoret 

 och Stadsbyggnadskontoret av avgett gemensamt yttrande.  

 

 Kontorssvaret anmäldes inte på exploateringsnämndens 

 sammanträde den 14 november. 

 

 Vi delar i huvudsak kontorets svar på remissen. 

 
Jäv 

 Lars Arell (S) har på grund av jäv inte deltagit i eller varit 

 närvarande vid handläggningen av detta ärende. 
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 § 12 
Motion om nya boendeformer genom införande av 
system för byggemenskaper. Svar på remiss  
Dnr E2013-511-01769 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1  Exploateringsnämnden besvarar remissen i enlighet med 

 kontorets tjänsteutlåtande. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 14 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), 

 Karl Malmqvist (C) och Åke Askensten m.fl. (MP) föreslår 

 (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) föreslår 

att nämnden beslutar enligt följande:  

 

 Att avslå kontorets förslag till beslut samt 

 

 Att föreslå att kommunfullmäktige bifaller motionen 

 

 samt att därutöver anföra att Stockholm behöver fler former 

för boende snarare än färre och att möjliggöra ett system med 

boendegemenskaper är väl värt att pröva. Medborgarnas 

engagemang bör uppmuntras och system som stimulerar ökat 

byggande bör alltid övervägas. 

 

3) Clara Lindblom (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande:  

 

Att bifalla motionen 

 

Att därutöver anföra 

 

 Vänsterpartiet instämmer till stora delar i kontorets remissvar 

på motionen om införande av system för byggemenskaper 

från Maria Hannäs (V).  Det är positivt om en mångfald av 

aktörer kan bidra till byggandet av nya bostäder, samtidigt 
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som markanvisningsinstrumentet bör användas för att gynna 

aktörer som är villiga att producera bostäder av god kvalitet 

till rimliga priser. Det man dock ska ha i åtanke är att 

byggemenskaper har tydligare incitament att pressa 

produktionskostnaderna än de stora byggjättarna, samtidigt 

som deras småskalighet medför att gemenskaperna har 

svårare att hävda sig i konkurrensen med de större 

byggherrarna. Därför anser vi att slutsatsen att bygg-

emenskaper ska behandlas som vilken annan aktör som helst 

inte är tillfredsställande, utan menar att staden bör initiera 

projekt med byggemenskaper i enlighet med motionens 

skrivningar.  

 

 Vänsterpartiet vill även tillägga att vi beklagar att kontoret är 

begränsade av den borgerliga majoritetens markanvisnings-

principer. Men även med nuvarande principer finns flera 

åtgärder som både Exploaterings- och Stadsbyggnadskontoret 

skulle kunna vidta för att underlätta för mindre aktörer, och 

däribland byggemenskaper. Större exploateringsområden kan 

till exempel delas upp i mindre tomträtter så att även mindre 

byggherrar får möjlighet att bygga. Vidare skulle åtgärder för 

kortare handläggningstider inom både Exploaterings- och 

Stadsbyggnadskontoret underlätta för aktörer som inte har 

möjlighet att ligga ute med kapital under långa perioder, 

samtidigt som kontoren skulle kunna uppdras att 

tillhandahålla stöd och vägledning till aktörer som är 

intresserade av att genomföra projekt med byggemenskaper. 

Staden kan, och bör, helt enkelt vidta åtgärder för att 

underlätta för mindre aktörer inom bostadsproduktionen i 

Stockholm. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen mot varandra 

och finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist 

(C) och Åke Askensten m.fl. (MP).   

 
Reservation 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) reserverar sig 

mot beslutet med hänvisning till sitt förslag till beslut.  

 

Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

Byggemenskaper utgör ett positivt inslag i bostadsbyggande 
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och är något staden bör skapa förutsättningar för. Den 

markanvisningspolicy staden har i dag gör det dock svårt för 

många byggemenskaper att få markanvisningar. Många 

maravisningar är på såpass stora fastigheter att endast de 

stora, etablerade byggbolagen kan vara med och konkurrera. 

En viktig åtgärd för att skapa förutsättningar för 

byggemenskaper är därför mindre markanvisningsområden. 

 

Dessutom bör staden väga in andra aspekter i samband med 

markanvisningar än bara vilket bolag som i ekonomiska mått 

kan betala bäst för marken. Även saker som bra 

boendekvalité, möjlighet att hålla nere boendekostnaderna 

och miljöambitioner ska vägas in i bedömningen av vem som 

ska få markanvisningar. På så vis skapar vi bättre 

förutsättningar för anda än bara de stora och redan etablerade 

bolagen att komma in i bostadsbyggandet och vi får en bättre 

mångfald i byggandet.  

 

Det är angeläget att  det byggs kooperativa hyresrätter och 

staden bör aktivt engagera sig för att den boendeformen ska 

öka. 

 

 

 § 13 
Exploateringsnämndens EU-positionspapper 
Dnr E2013-000-01949 

 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1  Exploateringsnämnden antar EU-positionspappret. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 12 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), 

 Karl Malmqvist (C), vice ordföranden Maria Östberg 

 Svanelind m.fl. (S) och Åke Askensten m.fl. (MP) föreslår 

 (se beslutet). 

 

2) Clara Lindblom (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande:  

 

 Att avslå förslaget samt 
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 Att därutöver anföra 

 

 Kontorets förslag till beslut är välskrivet och relevant utifrån 

det EU-positionspapper som antogs av kommunfullmäktige 

den 29 april 2013. Men eftersom Vänsterpartiet lade fram ett 

eget papper vid mötestillfället som lyfter fram behovet av mer 

aktiva klimatåtgärder, stadens ansvar för att skapa ett rättvist 

och hållbart arbetsliv samt en självständig hållning gentemot 

det europeiska samarbetet, vill vi ge kontoret i uppdrag att 

formulera ett EU-positionspapper för exploateringsnämnden 

som utgår från detta förslag istället. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen mot varandra 

och finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist 

(C), vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) och Åke 

Askensten m.fl. (MP).   

 
Reservation 

Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S) enligt följande:  

 

I samband med att ärendet om stadens arbete med att påverka 

EU:s politik behandlades i form av ett remissvar i februari 

2012, uttryckte en enig nämnd sin tveksamhet till att få 

uppdraget att ta fram ”verksamhetsspecifika EU-

positionspapper”. När nu dokumentet finns framtaget kvarstår 

vår tveksamhet. Det dokument som ligger på bordet beskrivs 

som en bilaga till exploateringsnämndens 

verksamhetsberättelse (s. 3), och verkan av dagens beslut 

förblir oklar. Med hänsyn till att nämnden har att följa 

Kommunfullmäktiges beslut väljer vi att inte reservera oss 

mot att handlingen ”antas”.  

 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

Kontorets skrivelse är i huvudsak bra och innehåller många 

viktiga påpekanden, exempelvis att beslut ska fattas nära 

medborgarna och att det bara är om det finns ett tydligt 

mervärde som beslut ska fattas på EU-nivå. Ett annat viktigt 

påpekande från kontoret är att då lagstiftning krävs, bör 

förordningar och direktiv formuleras med avseende på 
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resultat och inte på detaljnivå såsom krav på specifika 

metoder för att uppnå ett mål.  

 

Kontoret skriver också att ”frivilliga insatser ska alltid 

föredras framför ny lagstiftning”. När det gäller 

miljölagstiftning bör man dock ta i beaktan att miljöhoten är 

så pass stora och påtagliga och dessutom verkar över 

nationsgränserna att man inte får bli alltför restriktiv med 

tvingande lagstiftning.  

 

Kontoret skriver också om att Stockholm har en ledande 

position inom hållbar utveckling och att staden ska bjuda in 

ledande politiker och tjänstemän inom EU för att demonstrera 

hållbara stadsdelarnas miljöteknik. Här bör det dock påpekas 

att Stockholm är långt ifrån ett föregångsexempel när det 

gäller miljöfrågor. Alltför många stockholmare är bilberoende 

då man satsat för mycket på biltrafik och för lite på cykel- och 

kollektivtrafik och partikelhalterna i delar av staden uppgår 

till en nivå som påverkar människors hälsa negativt. Om 

Stockholm ska bli ett föregångsexempel räcker det inte med 

att kunna visa upp enskilda miljöstadsdelar, vi måste göra ett 

tänka nytt kring hela stadsbyggnadspolitiken där hållbarhet 

kommer in på ett annat sätt i all planering.    

 

 

 § 14 
Överenskommelse om exploatering med försäljning för 
bostäder inom del av fastigheten Ulvsunda 1:1 i Bromma 
med Skanska Mark och Exploatering Nya Hem AB  
Dnr E2013-511-01927 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1  Exploateringsnämnden ger kontoret i uppdrag att träffa 

 överenskommelse om exploatering mellan 

 exploateringsnämnden och Skanska Mark och Exploatering 

 Nya Hem AB avseende del av fastigheten Ulvsunda 1:1 och 

 träffa erforderliga avtal med en försäljningsinkomst om cirka 

 26 mnkr enligt vad som anges i kontorets tjänsteutlåtande.  

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 11 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  
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1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), 

 Karl Malmqvist (C) och vice ordföranden Maria Östberg 

 Svanelind m.fl. (S) föreslår (se beslutet). 

 

2) Åke Askensten m.fl. (MP) föreslår att exploateringsnämnden 

återremitterar ärendet med följande motivering: 

 

Projektområdet utgörs idag av naturmark i Skidbacksskogen. 

Vegetationen består till största delen av tallar samt medelstora 

ekar. Området utgör värdefull naturmiljö enligt Stockholms 

grönkarta. Området/marken är således enligt PBL 

(exempelvis 2 kap 6 §) ej lämplig att bebygga. Kontoret får i 

uppdrag att inte träffa någon överenskommelse om 

exploatering i det föreslagna markområdet utan istället 

tillsammans med exploatören finna annan mark som är 

lämpad för ändamålet.  

 

3) Clara Lindblom (V) föreslår att nämnden återremitterar 

ärendet enligt följande:  

 

Att uppdra åt kontoret att pröva alternativa platser för 

nybyggnation i närområdet, samt återkommer med ett förslag 

som innebär hyresrätt som upplåts med tomträtt 

 

Att därutöver anföra 

 

Stockholms stad lider av en akut brist på bostäder som bland 

annat unga och studenter har råd att efterfråga, vilket 

föranleder att hyresrätter konsekvent måste prioriteras framför 

bostadsrätter och egna hem. Takten i bostadsbyggandet måste 

samtidigt öka, vilket ställer stora krav på den fysiska 

planeringen. Vänsterpartiet menar därför att det är nödvändigt 

att markanvisningarna i fortsättningen utgår från 

områdesplaneringar, där hela stadsdelens behov och 

förutsättningar tas i beaktande. 

 

I det aktuella fallet utgår markanvisningen från en 

frimärksplanering, samtidigt som det begränsade tillskottet av 

bostadsrätter som den föreslagna nyproduktionen innebär i 

det här fallet inte kan motivera det stora intrånget i 

naturmarken inom det aktuella området. Vänsterpartiet menar 

dock att det finns utrymme för förtätning i Abrahamsberg, 

bland annat på östra sidan av Runda Vägen. Genom 

framtagande av en områdesplanering i nära dialog med de 

boende i området, kan även fler platser identifieras och fler 

hyresrätter tillföras till stadsdelen utan att detta innebär att de 

boendes tillgång till rekreations- och grönområden minskar. 
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Beslutsgång i delen om återremiss 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen att återremittera 

ärendet mot att avgöra ärendet vid dagens sammanträde och finner 

att nämnden beslutar att avgöra ärendet vid dagens sammanträde. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner därefter att nämnden 

beslutar enligt förslag från ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), 

Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist (C) och vice ordföranden 

Maria Östberg Svanelind m.fl. (S). 

 
Reservation 

Åke Askensten m.fl. (MP) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag om återremiss. 

 

Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag till om återremiss. 

 

 § 15 
Markanvisning för bostäder inom Stadshagen 1:1 till 
Einar Mattsson Projekt AB. 
Ny fotbollsplan inom Fredhäll 1:1 Inriktningsbeslut 
Anläggande av en 11-manna och 7-manna fotbollsplan 
på Stadshagen IP och en 11-manna fotbollsplan inom 
Fredhäll 1:1. Inriktningsbeslut  
Dnr E2013-513-01908 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist 

(C) och vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S): 

 

1 Exploateringsnämnden i huvudsak godkänner kontorets förslag 

 till beslut.  

 

2 Exploateringsnämnden uppdrar åt exploateringskontoret att 

 inför kommande genomförandebeslut tydliggöra tidsplanen så 

 att det framgår att fotbollsplanen i Fredhällsparken ska vara 

 iordningsställd innan dess att byggnation påbörjas på 

 Stadshagens IP. 

 

3 Exploateringsnämnden anvisar mark för bostäder inom 

 fastigheten Stadshagen 1:1 till Einar Mattsson Projekt AB och 

 ger kontoret i uppdrag att träffa markanvisningsavtal enligt 

 förslag i tjänsteutlåtandet. 

 

4 Exploateringsnämnden godkänner för sin del projektet och ger 
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 kontoret i uppdrag att fortsätta med utredning av 

 förutsättningarna upp till 20 mnkr samt föreslår 

 kommunfullmäktige att godkänna inriktningen. 

 

5 Exploateringsnämnden beslutar att del av Fredhäll 1:1 används 

 till idrott, en 11-manna fotbollsplan och begär att 

 stadsbyggnadsnämnden gör en planändring från parkmark till 

 idrottsmark. 

 

6 Exploateringsnämnden begär att stadsbyggnadsnämnden 

 upprättar detaljplan för bostäder inom Stadshagen 1:1 (längs 

 Hornsbergs strand). 

 

 samt att därutöver anföra: 

 

Det är glädjande att staden äntligen hittat en helhetslösning för 

den aktuella platsen. Förslaget innebär en permanent lösning 

för tennisen på Kungsholmen, att Kristinebergs strandpark kan 

färdigställas och att ett stort antal nya bostäder i centrala 

Stockholm kan kombineras med en bra lösning för den 

fotbollsplan som behöver tas i anspråk i Stadshagen. 

 

Det är dock viktigt att i det fortsatta arbetet förtydliga 

tidsplaneringen för projektet. Den nya fotbollsplanen i 

Fredhällsparken ska vara iordningsställd innan dess att 

Stadshagens IP börjar bebyggas. Detta är viktigt för att skapa 

rimliga förutsättningar för fotbollen och idrotten att kunna 

verka på Kungsholmen även under byggtiden av Stadshagens 

IP.   

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets, idrottsförvaltningens och fastighets-

kontorets gemensamma tjänsteutlåtande från den 20 november 

2013. Kontoret föreslår att exploateringsnämnden beslutar enligt 

följande: 

 

1 Exploateringsnämnden anvisar mark för bostäder inom 

 fastigheten Stadshagen 1:1 till Einar Mattsson Projekt AB och 

 ger kontoret i uppdrag att träffa markanvisningsavtal enligt 

 förslag i tjänsteutlåtandet. 

 

2 Exploateringsnämnden godkänner för sin del projektet och ger 

 kontoret i uppdrag att fortsätta med utredning av 

 förutsättningarna upp till 20 mnkr samt föreslår 

 kommunfullmäktige att godkänna inriktningen. 

 

3 Exploateringsnämnden beslutar att del av Fredhäll 1:1 används 
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 till idrott, en 11-manna fotbollsplan och begär att 

 stadsbyggnadsnämnden gör en planändring från parkmark till 

 idrottsmark. 

 

4  Exploateringsnämnden begär att stadsbyggnadsnämnden 

 upprättar detaljplan för bostäder inom Stadshagen 1:1 (längs 

 Hornsbergs strand). 

 

Samt två skrivelser från boende i området. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), 

 Karl Malmqvist (C) och vice ordföranden Maria Östberg 

 Svanelind m.fl. (S) föreslår (se beslutet). 

 

2) Åke Askensten m.fl. (MP) föreslår att exploateringsnämnden 

 beslutar enligt kontorets förslag. 

 

3) Clara Lindblom (V) föreslår att exploateringsnämnden 

återremitterar ärendet enligt följande: 

 

 att återremittera förslaget  

 

 samt att därutöver anföra 

 

 Vi är ytterst tveksamma till att lägga en 11-manna 

fotbollsplan i Fredhällsparken varför vi avslår detta och 

uppdrar åt Exploateringskontoret att göra om och göra rätt. 

Man får helt enkelt hitta en annan plats. Vi är också 

tveksamma till att anvisa mark till Einar Mattsson på mark 

som också utgör parkmark utan att man kompensera för detta.     

 
Beslutsgång i delen om återremiss 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslaget att återremittera 

ärendet mot att avgöra ärendet vid dagens sammanträde och finner 

att nämnden beslutar att avgöra ärendet vid dagens sammanträde. 
 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner därefter att nämnden 

beslutar enligt förslag från ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), 

Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist (C) och vice ordföranden 

Maria Östberg Svanelind m.fl. (S). 
 
Reservation 

Åke Askensten m.fl. (MP) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till kontorets förslag. 
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Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag till om återremiss. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S) enligt följande:  

 

Stockholm växer med ett kraftigt ökat antal invånare och det 

mål för bostadsbyggande som fullmäktige beslutat om 

justeras uppåt för varje mandatperiod. Vi ser att målet 

behöver ökas ytterligare. Men det räcker inte med att bygga 

bostäder för att öka medborgarnas krav. Som politiker har vi 

ett ansvar att också planera och bygga en stad där 

medborgarnas olika behov och önskningar tillfredsställs. Det 

måste med andra ord byggas också för arbete och fritid. Det 

är viktigt att det i varje stadsdel finns tillgång till parker eller 

andra gröna områden för rekreation. Staden är idag kraftigt 

underförsörjd på ytor för idrott, både utomhusidrott och 

hallar. Sammantaget är det ett ansvar för alla stadsdelar att 

bidra till att utveckla staden. 

 

Behovet av hyresrätter är mycket stort i hela Stockholm och 

på Kungsholmen har andelen minskat kraftigt på senare år. Vi 

ställer oss positiva till att bygga just hyresrätter nedanför 

Stadshagens IP men vi vill samtidigt peka på att et finns 

värdefulla kvalitéer i den orörda naturen i slänten och ser 

gärna att dessa tillvaratas i samband med bebyggelsen. 

 

Placeringen av fotbollsplanen i hörnet av Fredhällsparken 

måste ske varsamt och med hänsyn tagna till miljön och 

naturvärden. Det är absolut nödvändigt att fotbollsplanen är 

färdigställd och ianspråktagen innan spaden sätts i marken på 

Stadshagens IP. Det var också en förutsättning för hela 

överenskommelsen om exploatering. Behovet av fler ytor för 

att möta behovet från den befolkningsmässigt växande 

stadsdelen kvarstår eftersom detta ärende endast behandlar 

ersättningsmark för den idrottsyta som tas i anspråk på 

Stadshagens IP. 

 

Det är också angeläget att Kristinebergs Strandpark snarast 

färdigställs. En plan för avvecklingen av tennishallen bör 

snarast tas fram.  

 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

Det är grundläggande att det blir en grönkompensation som 

verkligen innebär att nya grönytor och växtlighet tillskapas 
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och att minst 1 nytt träd per lägenhet planteras. Möjlighet till 

spontanidrott ska finnas. 

 

För bebyggelsen ska gälla: Energianvändningen ska inte 

överskrida 45-50 kWh/kvm/år. Parkeringstalet ska vara högst  

0,3  per lägenhet. Tillgänglighetsfrågorna ska vara 

prioriterade. 

 

 

 § 16 
Överenskommelse om exploatering för hotell- samt 
kontorsändamål inom tomträtterna Trollhättan 29, 31,  
32 och 33 med AMF Pensionsförsäkringar AB samt 
utveckling av tomträttsfastigheten Trollhättan 30 på 
Norrmalm  
Dnr E2013-511-01941 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden ger kontoret i uppdrag att träffa 

 överenskommelse om exploatering mellan 

 exploateringsnämnden och AMF Pensionsförsäkring AB 

 avseende tomträtterna Trollhättan 29, 31, 32 och 33 samt träffa 

 erforderliga avtal enligt vad som anges i kontorets 

 tjänsteutlåtande.  

 

2 Exploateringsnämnden begär att stadsbyggnadsnämnden 

 upprättar en detaljplan för tomträtten Trollhättan 30. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 21 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), 

 Karl Malmqvist (C) och vice ordföranden Maria Östberg 

 Svanelind m.fl. (S) föreslår (se beslutet). 

 

2) Åke Askensten m.fl. (MP) föreslår att exploateringsnämnden 

återremitterar ärendet samt anför följande: 

 

Det finns ett stort behov av bostäder i centrala Stockholm, 

inte minst för att göra city mer levande. Läget är utmärkt med 

närhet till kollektivtrafik och garage –  inga fler 
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parkeringsplatser behövs. 

 

Kontoret får i uppdrag att ta upp diskussioner med AMF och 

stadens kommunala bostadbolag om överenskommelser som 

innebär att minst 3/4 av den aktuella ytan ska upplåtas till 

hyreslägenheter, varav minst 20 % för studenter och 

ungdomar. 

 

För bebyggelsen ska gälla: Energianvändningen ska inte 

överskrida 45-50 kWh/kvm/år. Tillgänglighetsfrågorna ska 

vara prioriterade.  

 

3) Clara Lindblom (V) föreslår att nämnden återremitterar 

ärendet enligt följande:  

 

Att återremittera ärendet och uppdra åt kontoret att 

återkomma med ett ärende som innebär ett tillskott av 

bostäder på den aktuella platsen 

 

Att därutöver anföra 

 

Levande stadsdelar karaktäriseras av befolkning i rörelse 

under dygnets alla timmar, vilket talar för att en god 

blandning mellan bostäder och kontor bör eftersträvas även i 

stadens mest centrala delar. I dagsläget bidrar den höga 

andelen kontor i vissa delar av Norrmalm till att stadsdelen 

närmast uppfattas som öde efter kontorstid, vilket varken 

gynnar trygghetsupplevelsen eller stadens attraktivitet. Ur 

detta hänseende är det positivt att kontor till viss del ersätts 

med hotell i det aktuella ärendet. Vänsterpartiet menar dock 

att ett tillskott av bostäder på den aktuella platsen 

förmodligen hade bidragit mer till dessa målsättningar.  

 

Den omfattande bostadsbristen ställer även krav på att 

byggande av framförallt hyresrätter i stadens alla delar, 

samtidigt som staden sedan tidigare haft som målsättning att 

öka antalet bostadstillfällen i centrala innerstaden. 

Vänsterpartiet menar därför att kontoret bör uppdras att 

återkomma med ett förslag som innebär ett tillskott av 

bostäder på den aktuella platsen. Däremot bör gatuplanet 

reserveras för olika former av utåtriktad verksamhet i enlighet 

med förslaget, och de föreslagna passagemöjligheterna i öst-

västlig riktning bör även tillvaratas. 

 
Beslutsgång i delen om återremiss 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen att återremittera 

ärendet mot att avgöra ärendet vid dagens sammanträde och finner 

att nämnden beslutar att avgöra ärendet vid dagens sammanträde. 
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Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner därefter att nämnden 

beslutar enligt förslag från ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), 

Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist (C) och vice ordföranden 

Maria Östberg Svanelind m.fl. (S). 

 
Reservation 

Åke Askensten m.fl. (MP) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag om återremiss. 

 

Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag till om återremiss. 

 

 § 17 
Upprustning av Vanadisbadet inom fastigheten 
Vasastaden 1:116, Vasastaden 1:84 samt Stefans- 
kapellet 1 på Norrmalm  
Dnr E2013-520-01956 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden begär att stadsbyggnadsnämnden 

 upprättar en ny detaljplan för området. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 13 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

Det är bra att Vanadisbadet äntligen upprustas efter år av 

förfall. Det är viktigt att det innehållsmässigt blir ett modernt 

bad. Energianvändningen ska vara låg. Om grönytor tas i 

anspråk ska de ersättas med nya grönytor som har 

motsvarande ekologisk funktion. 
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 § 18 
Exploateringsavtal och överenskommelse om 
exploatering med tomträttsupplåtelse inom fastigheterna 
Sjövik 5, Årstaäng 4 och Årsta 1:1 i Liljeholmen med JM 
AB och Fastighets AB Sången. Genomförandebeslut  
Dnr E2012-512-00643 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden godkänner genomförandet av 

 exploatering inom fastigheterna Årstaäng 4, Sjövik 5 och Årsta 

 1:1 omfattande investeringsutgifter om ca 13 mnkr och 

 investeringsinkomster om ca 1 mnkr och ger kontoret i 

 uppdrag att genomföra projektet. 

 

2 Exploateringsnämnden ger kontoret i uppdrag att träffa 

 exploateringsavtal och överenskommelse om exploatering med 

 tomträttsupplåtelse mellan exploateringsnämnden och JM AB 

 respektive Fastighets AB Sången avseende fastigheterna 

 Sjövik 5, Årstaäng 4 och Årsta 1:1 i Liljeholmen enligt vad 

 som anges i kontorets tjänsteutlåtande. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 21 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

För hela området är det viktigt att allt görs för att påskynda 

bygget av en ny skola. Att möjligheten att inrymma 

skolverksamhet i den södra byggnaden i planen läggs på 

framtiden ser vi som olyckligt då detta delvis hade kunnat 

lösa den akuta bristen fram till 2018 då den nya F-9 skolan 

ska vara färdig. 



 

 Exploateringsnämnden 2013-12-12 
 

 Sida 29 (56) 

 

  

 

 

 
  

 

Fleminggatan 4 

Box 8311 

104 20 Stockholm 
www.stockholm.se/exploateringskontoret 

 

Vi ser också att förskolorna i området generellt har mycket 

små gårdar. Att hänvisa verksamheten till naturmark och de 

mindre lekparker som finns i området är ohållbart. 

 

Med hänsyn tagen till att marken kommer att anvisas med 

tomträtt men upplåtas med bostadsrätter borde exploateringen 

kunna bära ytterligare mervärden för området i stort. T ex är 

det i dagsläget inte tillåtet att bada från bryggorna i 

Årstadalshamnen och vi anser därför att den dagvattenprofil 

som behöver göras skulle kunna finansieras av 

exploateringen. 

 

I avtalet bör krav ställas på att minst var femte lägenhet ska 

byggas för målgruppen unga och studenter samt att 5 % av 

lägenheterna ska vara gruppbostäder för personer med 

funktionshinder. 

 

Energianvändningen ska inte överskrida 45-50 kWh/kvm/år. 

Parkeringstalet ska vara högst 0,3 per lägenhet.  

 

Särskilt uttalande lämnas av Clara Lindblom (V) enligt följande:  

 

Detta ärende befinner sig sent i planprocessen, varför 

Vänsterpartiet avstår från att begära en återremittering. Det 

positiva med ärendet är att det innebär ett stort tillskott av 

bostäder, ger utrymme för nya förskoleavdelningar och 

innebär en förstärning av vissa gångvägar i området. Bristen 

på grund- och förskoleplatser i detta område är som bekant 

skriande, och trafiksäkerheten för gångtrafikanter är för låg. 

Det är också mycket positivt att bostäderna upplåts med 

tomträtt, trots att det rör sig om bostadsrätter. Vänsterpartiet 

menar att tomträtt bör vara standard vid all nyproduktion 

inom kommunens gränser, eftersom staden förlorar framtida 

rådighet över marken vid försäljning. 

 

Det är dock beklagligt att förslaget innebär ännu ett stort 

tillskott av bostadsrätter till stadsdelen ifråga. Stockholm lider 

som bekant stor brist på hyresrätter, särskilt sådana som har 

hyror som även unga, timvikarier och studenter har råd att 

betala. Hyresrätter bör därför konsekvent prioriteras framför 

bostadsrätter och egna hem vid nyproduktion, samtidigt som 

staden bör vidta åtgärder för att säkerhetsställa att dessa även 

få pressade nyproduktionshyror. Detta låter sig bland annat 

göras genom en aktiv markpolitik där staden ställer krav på 

byggherrar, är beredda att justera tomträttsavgälden för 

aktörer som förbinder sig att pressa nyproduktionshyror och 

håller parkeringstalen på låga nivåer.  
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 § 19 
Billiga och yteffektiva bostäder för unga  
Dnr E2013-511-01901 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt kontorens gemensamma 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden godkänner fortsatt arbete med billiga 

 och yteffektiva bostäder för unga enligt kontorets 

 tjänsteutlåtanden. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets och stadsbyggnadskontorets tjänsteutlåtande 

från den 25 november 2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), 

 Karl Malmqvist (C), vice ordföranden Maria Östberg 

 Svanelind m.fl. (S) och Åke Askensten m.fl. (MP) föreslår 

 (se beslutet). 

 

2) Clara Lindblom (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande:  

 

 Att delvis bifalla kontorets förslag på beslut, men uppdra åt 

kontoret att pröva en alternativ parkeringslösning som innebär 

lägre slutgiltig nyproduktionshyra för de framtida hyres-

gästerna. 

 

Att kontoret uppdras att genom det kommande 

exploateringsavtalet reglera att framtida hyreshöjningar i det 

aktuella objektet inte får överstiga genomsnittet i de årliga 

hyresförhandlingarna. 

 

Att uppdra åt kontoret att återkomma till nämnden med fler 

platser kring vilka markanvisningstävlingar av samma slag 

skulle kunna utlysas av staden. 

 

Att därutöver anföra 

 

Markanvisningstävlingar i syfte att stimulera byggandet av 

hyresrätter med pressad nyproduktionshyra för målgruppen 

unga vuxna är en fråga som Vänsterpartiet har drivit i flera 

års tid. Hittills har detta verktyg överhuvudtaget inte använts 

av staden, utan markanvisningstävlingarna har istället 
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avgjorts av storleken på anbudet för marken. Detta har snarare 

bidragit till höjda markpriser, vilket i slutändan har inneburit 

att samtliga nyproduktionshyror pressats uppåt. Därför är det 

mycket positivt att mark nu avsätts för detta syfte, även om 

det är beklagligt att den borgerliga majoriteten dröjt så pass 

länge med att vidta denna typ av åtgärder. 

 

Vidare är tävlingskriterierna väl utformade, även om kravet 

på parkeringsplatser i underliggande garage är olyckligt i 

sammanhanget. Denna typ av parkeringslösning höjer 

produktionskostnaderna avsevärt, vilket i förlängningen 

kommer att leda till att kostnaden hamnar på hyresgästen i 

form av högre nyproduktionshyra. Eftersom syftet med 

tävlingen är att pressa hyreskostnaderna så lågt som möjligt 

med bibehållen kvalitet, bör således kontoret överväga en 

annan form av parkeringslösning. Samtidigt är det av yttersta 

vikt att staden säkerhetsställer att hyresnivåerna i den aktuella 

fastigheten förblir låga även i framtiden. I annat fall finns det 

ingenting som hindrar hyresvärden från att begära en 

bruksvärdesprövning i Hyresnämnden och få hyresnivåerna 

uppjusterade i strid med stadens intentioner. För detta 

ändamål är det lämpligt att använda de juridiskt bindande 

exploateringsavtalen, och fastställa att kommande 

hyreshöjningar i den aktuella fastigheten inte får överstiga 

genomsnittet i de årliga förhandlingarna med 

Hyresgästföreningen. 

 

Slutligen vill vi poängtera att det inte räcker med en enskild 

markanvisningstävling för att tillgodose behovet av 

hyresrätter med hyror som unga och studenter har råd att 

betala. Staden bör driva en politik för pressade hyror i all 

nyproduktion, vilket kan åstadkommas genom en aktiv 

markpolitik där staden ställer krav på byggherrarna om att 

pressa kostnaderna, sänkta parkeringstal och en justering av 

nivåerna på tomträttsavgälderna. Denna typ av tävlingar kan 

dock främja innovation och nya tekniska lösningar som kan 

bidra till mer yt- och kostnadseffektivt byggande. För att 

staden ska kunna bidra till produkt- och processutveckling 

som ger långsiktiga effekter inom branschen, är det dock 

viktigt att denna typ av tävlingar sker frekvent och att 

attraktiv mark avsätts för ändamålet. Kontoret bör därför 

uppdras att återkomma till nämnden med en föredragning om 

fler platser där denna typ av tävlingar skulle kunna vara 

aktuella i framtiden. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen mot varandra 

och finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist 
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(C), vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) och Åke 

Askensten m.fl. (MP).   

 
Reservation 

Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

Det är mycket välkommet och angeläget att staden initierar 

den här typen av markanvisningstävlingar för att hitta 

innovativa och hållbara lösningar på bostadsbristen i 

Stockholm. Tillgång till billiga och yteffektiva bostäder är 

avgörande för en socialt hållbar stad. 

 

Vi har uppmärksammat att man i Göteborg nyligen genomfört 

en liknande tävling för billigare bostäder på den tidigare 

Högsboskolans tomt med goda resultat. En framgångsfaktor i 

Göteborg visade sig vara anvisningens storlek på 125 

lägenheter som i det vinnande förslaget överträffades med 

ytterligare 30 lägenheter. Den föreslagna tomten vid 

Tellusborgsvägen rymmer ca 25 normalstora lägenheter vilket 

är betydligt mindre än tävlingen i Göteborg. För att tävlingen 

ska kunna bidra till utveckling av billiga och yteffektiva 

bostäder krävs att förutsättningarna är de allra bästa och då 

kan fastighetens storlek spela avgörande roll.  

 

I Göteborg styrdes även hyran av programkraven vilket bör 

prövas inför även denna tävling. Fördelen med att i 

tävlingsförutsättningarna lägga ett nyckeltal för hyresnivån är 

att fokus istället hamnar på vem som har det kvalitativt bästa 

förslaget vid utvärderingen.  

 

Energianvändningen ska inte överskrida 45-50 kWh/kvm/år. 

Parkeringstalet ska vara högst 0,3 per lägenhet. Grönytor som 

tas i anspråk ska ersättas med nya grönytor med likvärdig 

ekologisk funktion. Tillgänglighetsfrågorna ska vara 

prioriterade. 

 

 

 

 § 20 
Programarbete för Älvsjö, Örby, i stadsdelarna Älvsjö, 
Örby, Örby Slott och Hagsätra. Utredningsbeslut  
Dnr E2013-511-01810 
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Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden ger exploateringskontoret i uppdrag att 

fortsätta utreda förutsättningarna för en utveckling av 

tyngdpunkt Älvsjö m.m. i enlighet med tjänsteutlåtandet till en 

utgift av ca 25 mnkr. 

2 Exploateringsnämnden godkänner till tjänsteutlåtandet bilagt 

 projektdirektiv för Älvsjö Örby och anmäler beslutet till 

 kommunstyrelsens ekonomiutskott samt anmäler det till trafik- 

 och renhållningsnämnden, fastighetsnämnden, 

 utbildningsnämnden, idrottsnämnden, Älvsjö stadsdelsnämnd, 

 Enskede Årsta Vantör stadsdelsnämnd samt Stockholms stads 

 parkerings AB, enligt projektdirektivet. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 18 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), 

 Karl Malmqvist (C), vice ordföranden Maria Östberg 

 Svanelind m.fl. (S) och Åke Askensten m.fl. (MP) föreslår 

 (se beslutet). 

 

2) Clara Lindblom (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande:  

 

 Att delvis bifalla kontorets förslag till beslut 

 

Att uppdra åt kontoret att verka för att 75 procent av de nya 

bostäderna i området blir hyresrätt som upplåts med tomträtt, 

varav hälften med pressad nyproduktionshyra. 

 

Att Turingeparken undantas från exploatering 

 

Att därutöver anföra 

 

Vänsterpartiet menar att det är mycket positivt att det 

pågående programarbetet syftar till att överbygga barriärer i 

form av starkt trafikerade vägar, och har även avsatt en 

miljard i budgetreservationen för 2015 för att kunna 

överdäcka betydligt fler vägar än vad staden har möjlighet att 

göra idag. Därmed möjliggörs både byggande av fler 
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bostäder, och en mer attraktiv stadsmiljö. Det är även positivt 

att kontoret arbetar för att bostäder, service och arbetsplatser 

ska blandas i programarbetet, samtidigt som tillgången till 

parker och kultur ska förstärkas. Det behövs till exempel fler 

mötesplatser i området, såsom lokaler som rymmer 

exempelvis det lokala föreningslivet och aktiviteter för 

ungdomar.  

 

Vi vill dock redan nu lyfta vikten av att undanta 

Turingeparken från exploatering. Grönområdet är mycket 

uppskattat och välanvänt av boende i området, och skulle 

snarare kunna utvecklas ytterligare som ett led i 

programarbetet. Kontoret bör även ha som målsättning att 75 

procent av de nya bostäderna upplåts med hyresrätt, och att 

marken inom det aktuella planområdet upplåts med tomträtt 

oavsett upplåtelseform på bostäderna. Eftersom det råder 

mycket stor brist på hyresrätter med hyror som även unga och 

studenter har råd att efterfråga, bör staden verka för pressade 

nyproduktionshyror i de nya bostäderna. Parkeringstalen bör 

exempelvis hållas låga på grund av det mycket 

kollektivtrafiknära läget, och utrymme avsättas för bilpooler i 

området. Genom att exempelvis ställa krav på byggherrarna i 

exploateringsavtalen och arbeta med utlysningar av markan-

visningstävlingar där bedömningen utgår från arkitektonisk 

kvalitet, yteffektivitet och hyresnivåer kan 

nyproduktionshyrorna pressas ytterligare. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen mot varandra 

och finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist 

(C), vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) och Åke 

Askensten m.fl. (MP).   

 
Reservation 

Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

Det är utmärkt att programarbetet fortskrider för Älvsjö Örby. 

Här finns möjligheter att utveckla en sammanhängande och 

hållbar stadsdel i kollektivtrafiknära läge utan att värdefulla 

grönytor tas i anspråk.  

 

Som vi tolkat arbetet så här långt så finns det inga planer på 

exploatering i planens södra del som påverkar Älvsjöbadet. 
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Badet är en helt omistlig lokal mötesplats över 

stadsdelsgränserna och det är dessutom en naturskön plats 

som tillför stora värden till området. Vi vill betona att vi även 

framgent vill att området runt Älvsjöbadet fredas från 

exploatering. 

 

Lokala föreningar och verksamheter (exempelvis Älvsjö AIK 

och fritidsgårdar) som berörs ska involveras i tidigt skede för 

att säkerställa ett rikt utbud av verksamheter för barn och 

unga i området. Extra fokus bör även ligga på att skapa bra 

skolor och förskolor i området. 

 

Vi anser att minst var femte lägenhet ska byggas för 

målgruppen unga och studenter samt att 5 % av bostäderna 

ska vara gruppbostäder för personer med funktionshinder. 

 

Energianvändningen ska inte överskrida 45-50 kWh/kvm/år. 

Parkeringstalet ska vara högst 0,3 per lägenhet. Om grönytor 

tas i anspråk ska de ersättas med nya grönytor med likvärdig 

ekologisk funktion. Tillgänglighetsfrågorna ska vara 

prioriterade. 

 

 § 21 
Markanvisning för bostäder inom fastigheterna 
Hammarbyhöjden 1:1, Söderarm 1 och Söderarm 2 samt 
markanvisning för bostäder och ändrad markanvändning 
för befintlig tomträttsfastighet Grönskär 2 i Kärrtorp till 
AB Svenska Bostäder. Reviderat inriktningsbeslut  
Dnr E2013-513-01936 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP) och Karl 

Malmqvist (C): 

 

1 Exploateringsnämnden godkänner kontorets tjänsteutlåtande. 

2 Exploateringsnämnden anvisar mark för bostäder inom del av 

fastigheterna Hammarbyhöjden 1:1, Söderarm 1 och fastigheten 

Söderarm 2 till AB Svenska Bostäder och ger kontoret i 

uppdrag att träffa markanvisningsavtal enligt förslag i 

tjänsteutlåtandet. 

3 Exploateringsnämnden godkänner ändrad markanvändning för 

byggande av ca 30 hyresrättslägenheter på AB Svenska 

Bostäders befintliga tomträttsfastighet, Grönskär 2, och ger 

kontoret i uppdrag att träffa markanvisningsavtal enligt förslag i 
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tjänsteutlåtandet. 

4 Exploateringsnämnden ger kontoret i uppdrag att fortsätta 

utredningsarbetet (inriktningsbeslut).  

4 Exploateringsnämnden begär att stadsbyggnadsnämnden 

 upprättar detaljplan för området. 

 

 samt att därutöver anföra följande: 

 

 Staden har i budget för år 2014 antagit en målsättning om 140 

 000 nya bostäder mellan åren 2010 och 2030. Stockholm ska 

 växa i enlighet med stadens översiktsplan Promenadstaden 

 genom att expandera den centrala stadskärnan och förtäta i 

 kollektivtrafiknära lägen. 

 

 De aktuella områdena i detta ärende ligger i två mycket 

 kollektivtrafiknära lägen och det är därför önskvärt att pröva en 

 ökad exploatering.  

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 21 oktober 2013. 

Kontoret föreslår att exploateringsnämnden beslutar enligt följande: 

 

1 Exploateringsnämnden anvisar mark för bostäder inom del av 

fastigheterna Hammarbyhöjden 1:1, Söderarm 1 och fastigheten 

Söderarm 2 till AB Svenska Bostäder och ger kontoret i 

uppdrag att träffa markanvisningsavtal enligt förslag i 

tjänsteutlåtandet. 

2 Exploateringsnämnden godkänner ändrad markanvändning för 

byggande av ca 30 hyresrättslägenheter på AB Svenska 

Bostäders befintliga tomträttsfastighet, Grönskär 2, och ger 

kontoret i uppdrag att träffa markanvisningsavtal enligt förslag i 

tjänsteutlåtandet. 

3 Exploateringsnämnden ger kontoret i uppdrag att fortsätta 

utredningsarbetet (inriktningsbeslut).  

4 Exploateringsnämnden begär att stadsbyggnadsnämnden 

 upprättar detaljplan för området. 

 

 
Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP) 

 och Karl Malmqvist (C) föreslår (se beslutet). 
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2) Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) och Åke 

 Askensten m.fl. (MP) föreslår att exploateringsnämnden 

 beslutar enligt kontorets förslag. 

 

3) Clara Lindblom (V) föreslår att exploateringsnämnden 

beslutar enligt följande: 

  

Att delvis bifalla kontorets förslag till beslut 

 

Att kontoret uppdras att utgå ifrån att parkeringstalet inte ska 

överstiga 0,5 i den fortsatta hanteringen av ärendet 

 

Att därutöver anföra 

 

Vänsterpartiet är mycket positiva till fler markanvisningar för 

hyresrätt till de allmännyttiga bostadsbolagen, eftersom dessa 

under de senaste åren inte har anvisats tillräckligt med mark 

för att nå de uppsatta målen från kommunfullmäktige. Staden 

har även helt andra möjligheter att påverka inriktningen på 

nyproduktionen inom allmännyttan, än när det kommer till 

privata byggherrar. Genom ägardirektiven kan de 

allmännyttiga bolagen uppdras att bygga yt- och 

kostnadseffektiva hyresrätter för unga och studenter, en 

kategori av bostäder som staden lider akut brist på idag. 

 

Men precis som kontoret påpekar flera gånger i ärendet, 

ligger det aktuella området i ett mycket kollektivtrafiknära 

läge. Detta bör även ge avtryck på parkeringstalen, varför 

kontoret bör uppdras att hålla dessa låga. Höga parkeringstal 

motsvarar en kraftig höjning av produktionskostnaderna, 

särskilt om parkeringsfrågan som i detta fall löses genom 

underliggande garage. Denna kostnad kommer i slutändan att 

landa på hyresgästerna i form av högre nyproduktionshyra, 

varför en individuell prövning av parkeringstal bör ske i varje 

enskilt ärende och hållas låga i exempelvis kollektivtrafiknära 

lägen.  

  
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

förslag från ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund 

(FP) och Karl Malmqvist (C). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) och Åke 

Askensten m.fl. (MP) reserverar sig mot beslutet med hänvisning 

till kontorets förslag. 

 

Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 
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sitt förslag till beslut. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

Vi ser de föreslagna hyresrätterna som ett positivt tillskott i 

Kärrtorp. I det fortsatta arbetet är det dock viktigt att både 

boende och andra i området uppfattar tillskottet som en 

kvalitativ områdesförbättring. Bra material, klok arkitektur 

och där så är möjligt verksamheter i bottenvåningarna. 

 

Vi förutsätter att man även går stadsdelsförvaltningen till 

mötes i fråga om gruppbostad samt tillskapar den förskola 

som nämns i ärendet.  

 

Energianvändningen ska inte överskrida 45-50 kWh/kvm/år. 

Parkeringstalet ska vara högst 0,3 per lägenhet. 

Tillgänglighetsfrågorna ska vara prioriterade. 

 

 

 § 22 
Samarbete och samordning för utveckling av Skarpnäcks 
gård, Skarpa By. Svar på remiss om motion (2013:56)  
från Ewa Larsson (MP). 
Dnr E2013-511-01894 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden åberopar kontorets tjänsteutlåtande som 

 svar på motion (2013:56) från Ewa Larsson (MP) angående 

 samarbete och samordning för utveckling och förädling av 

 områdena kring Skarpnäcks gård, Skarpa by. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 11 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 
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Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

Det är glädjande att programmet för sambandet Bagarmossen-

Skarpnäck kommer att omarbetas och då även innefatta 

Skarpa by. Detta går helt i linje med motionen och vi ser fram 

emot att en bra dialog med boende, verksamma och 

stadsdelsnämnden kommer att ske. 

 

 

 § 23 
Överenskommelse om exploatering med försäljning, för 
bostäder inom fastigheten Västberga 1:1 i Solberga med 
PEAB  
Dnr E2010-513-00634 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden ger kontoret i uppdrag att träffa 

överenskommelse om exploatering mellan exploaterings-

nämnden och PEAB avseende del av Västberga 1:1 och träffa 

erforderliga avtal med en försäljningsinkomst om cirka 34 mnkr 

enligt vad som anges i kontorets tjänsteutlåtande.  

Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 19 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP) 

 och Karl Malmqvist (C) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) föreslår 

att nämnden beslutar enligt följande:  

 

 Att avslå kontorets förslag till beslut 

 

 Vi socialdemokrater har tidigare framfört stor tveksamhet till 

att bygga i Solbergaskogen. Vi har också tidigare avvisat 

förslaget om att exploatera området med försäljning. De 

planerade fastigheterna ligger enligt vår mening i 

Solbergaskogen och en i stort sett enig stadsdelsnämnd har 

tidigare uttalat sig mycket negativt till byggplanerna.  
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 Om staden trots detta nu väljer att bebygga området är det 

viktigt att säkerställa att entrén till Solbergaskogen blir mer 

tydlig och tillgänglig samt att stor hänsyn tas till biologisk 

mångfald och spridningskorridorer. Det fortsatta arbetet bör 

ske i nära samverkan med stadsdelsnämnden. 

 

3) Åke Askensten m.fl. (MP) föreslår att nämnden beslutar 

enligt följande:  

 

 Exploateringsnämnden avslår förslaget och lämnar följande 

yttrande: 

 

 Förslaget till markanvisning ligger i kanten av 

Solbergaskogen. Förslaget stötte på brett motstånd från alla 

partier när det diskuterats lokalt i samband med 

markanvisningen 2010. Under plansamrådet 2012 inkom 35 

yttranden varav flertalet remissinstanser och boende avstyrkte 

förslaget eftersom Solbergaskogen utgör en värdefull 

naturmiljö och det inom planområdet finns värdefulla träd 

med rödlistade arter. Under plansamrådet framfördes även att 

området är utsatt för buller.  

 

 Den justering som nu gjorts – från 100 till 60 lägenheter –  är 

ett steg i rätt riktning men nämnden har inga möjligheter att i 

underlaget bedöma hur exploateringen påverkar 

Solbergaskogen. Nybyggnation i Solberga bör inte göras utan 

att föregås av övergripande områdesplanering så att ett 

helhetsgrepp kan tas över området och de boende lokalt kan 

delta.  

 

4) Clara Lindblom (V) föreslår att nämnden beslutar enligt 

följande:  

 

Att avslå kontorets förslag till beslut 

 

Att därutöver anföra 

 

 Vänsterpartiet är mycket kritiska till nybyggnation i 

Solbergaskogen. Det är ett uppskattat och välanvänt 

rekreationsområde för de boende i stadsdelen, som även har 

engagerat sig lokalt för att stoppa byggplanerna. Varken 

föreslagen grönkompensation eller tillskottet av bostadsrätter 

kan kompensera för det stora intrånget i värdefull naturmark 

som en exploatering skulle innebära.  

 

 Om staden trots att väljer att gå vidare med byggplanerna, är 

en ytterligare minskning av antalet lägenheter nödvändig. 
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Under den fortsatta hanteringen av ärendet bör staden även 

säkerhetsställa att entrén till Solbergaskogen blir tydlig och 

att åtgärder vidtas för att minimera projektets negativa 

påverkan på den biologiska mångfalden. Den fortsätta 

planprocessen bör vidare ske i nära samarbete med 

stadsdelsnämnden och de boende i området, för att 

säkerhetsställa att de får möjlighet att påverka utformning och 

omfattning av eventuell nybyggnation. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen mot varandra 

och finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP) och Karl 

Malmqvist (C).   

 
Reservation 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) reserverar sig 

mot beslutet med hänvisning till sitt förslag till beslut.  

 

Åke Askensten m.fl. (MP) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag till beslut. 

 

Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag till beslut.  

 

 

 § 24 
Riktlinjer för idéburen stadsförbättring. Svar på remiss  
Dnr E2013-000-01932 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden godkänner riktlinjer för idéburen 

 stadsförbättring i enlighet med kontorets tjänsteutlåtande. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 12 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), 

 Karl Malmqvist (C), Åke Askensten m.fl. (MP) och Clara 

 Lindblom (V) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) föreslår 
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att nämnden beslutar enligt följande:  

 

 Att delvis bifalla kontorets förslag till beslut 

 

 samt att därutöver anföra att förslaget från 

Stadsledningskontoret tar upp viktiga frågor om demokrati 

och medborgarnas möjlighet till inflytande över stadens 

utveckling. Om förslaget ska kunna genomföras bör det också 

avsättas resurser. Vi ser med stor oro på förslaget om extern 

finansiering utan att detta närmare preciseras eftersom dessa 

bör vara neutrala i relation till olika kommersiella aktörer.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen mot varandra 

och finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist 

(C), Åke Askensten m.fl. (MP) och Clara Lindblom (V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) reserverar sig 

mot beslutet med hänvisning till sitt förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), 

Daniel Forslund (FP) och Karl Malmqvist (C) enligt följande:  

 

Idéburen stadsutveckling handlar om att bättre ta tillvara på 

stadens fulla potential genom att fånga upp och genomföra 

stockholmarnas goda idéer för utrymmen och platser i staden 

som inte nyttjas till fullo.  

 

De nio vägledande principerna för bedömning av idéerna som 

tagits fram av Stadsledningskontoret är relevanta och 

välformulerade.  Det är dock viktigt att det finns en konkret 

och välkommunicerad strategi i organisationen för hur 

idéerna ska fångas upp och hanteras i praktiken eftersom det 

är längst ut i verksamheten som mötet mellan förvaltningens 

personal och stockholmarna sker. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande: 

 

Det är bra att "förbisedda" delar av staden inventeras och kan 

komma att användas på ett positivt sätt och att det sker i 

dialog med de som bor och arbetar i närheten. 

Stadsdelsnämnderna bör delta aktivt i detta. 

 

Nu tomma, hårda ytor kan omvandlas till  exempelvis 

miniparker och/eller till temporära utställningsplatser – 
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Stockholm har många konstnärer som gärna vill visa upp sina 

verk. Det sistnämnda är i linje med tjänsteutlåtandets text om 

att projekten ska vara nydanande och avgränsade i tid och 

budget. 

 

Staden bör också undersöka om en del ytor kan användas för 

odling under längre perioder – intresset för stadsodling har 

ökat på senare år. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Clara Lindblom (V) enligt följande:  

 

Stadens olika förvaltningar bör ha idéburen stadsutveckling i 

åtanke, men förslaget är väldigt diffust kring hur detta ska 

genomföras och vad målet är. Det är därför önskvärt att 

förslaget bearbetas ytterligare och påvisar en konkret 

målsättning.  

 

 

 § 25 
Slutredovisning av ombyggnad av delar av 
Båtbyggargatan och Vävar Johans Gata i Hammarby 
Sjöstad  
Dnr E2010-400-01381 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden godkänner slutredovisning av 

 ombyggnad av delar av Båtbyggargatan och Vävar Johans Gata 

 i Hammarby Sjöstad. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 14 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 

 

 § 26 
Överenskommelse om exploatering med Fastighets-
aktiebolaget Hagasta avseende uppförande av två 
bostadshus inom del av fastigheten Vasastaden 1:118 
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(blivande Helix och Innovationen) i Hagastaden, inom 
Norrmalm, Stockholms kommun  
Dnr E2013-511-01538 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden godkänner exploateringsavtal med 

 Fastighetsaktiebolaget Hagasta avseende byggnation av två 

 bostadshus i Hagastaden, Stockholms kommun. 

2 Exploateringsnämnden hemställer att kommunfullmäktige 

 godkänner överenskommelsen senast 2014-05-31. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP), 

 Karl Malmqvist (C),  Åke Askensten m.fl. (MP) och Clara 

 Lindblom (V) föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) föreslår 

 att nämnden återremitterar ärendet med uppdrag till kontoret 

 att omförhandla köpeskillingen: 

 

Planeringen för Hagastaden har hela tiden varit beroende av 

att området försörjs med kapacitetsstark kollektivtrafik i form 

av tunnelbana. Det har varit en förutsättning inte bara för den 

höga exploateringen utan också för att ge de värden som 

motiverar de höga priser för mark som staden begär av 

exploatörerna. 

 

Under flera år har den moderata motvilja mot tunnelbana 

försvårat utvecklingen av Hagastaden, och de exploatörer som 

tecknat markanvisningsavtal har medgivits sänkta 

köpeskillingar med hänsyn till detta. När nu moderaterna 

äntligen valt att ansluta sig till oppositionens självklara linje 

att tunnelbanan ska byggas ökar markvärdena i området. 

Enligt vad som framgår av ärendet är överenskommelsen vad 

gäller markpriset baserad på det läge som rådde före 

sommaren 2013. Det finns därmed anledning att fullfölja 

förhandlingen med utgångspunkt i dagens, mera positiva, 

läge. 
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Beslutsgång i delen om återremiss 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslaget att återremittera 

ärendet mot att avgöra ärendet vid dagens sammanträde och finner 

att nämnden beslutar att avgöra ärendet vid dagens sammanträde. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner därefter att nämnden 

beslutar enligt förslag från ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), 

Daniel Forslund (FP), Karl Malmqvist (C), Åke Askensten m.fl. 

(MP) och Clara Lindblom (V). 

 
Reservation 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) reserverar sig 

mot beslutet med hänvisning till sitt förslag om återremiss. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

Vi är positiva till att de aktuella ytorna bebyggs. 

Miljöeffekterna av dessa höga byggnader måste dock prövas 

noga i det fortsatta planeringsarbetet, både  när det gäller 

höjden och påverkan på den närmaste bebyggelsen, inte minst 

Röda bergen.  

 

De nya byggnadernas utformning måste också granskas. Att 

döma av skisserna saknas grönska både på fasader och tak. 

Invid så stora hus är det också viktigt att att det finns 

parkytor. 

 

Eftersom avsikten är att dessa hus ska vara portalbyggnader 

bör de vara föredömen när det gäller avancerad teknisk 

utrustning som tydligt bidrar till en hållbar stad. 

 

Marken har ett strategiskt läge och bör därför inte säljas utan 

upplåtas med tomträtt. 

 

Hyreslägenheter ska prioriteras som boendeform. Minst 20 

procent av lägenheterna ska vara avsedda för studenter och 

ungdomar.  Det är viktigt att det i dessa byggnader också  ges 

plats för gruppbostäder avsedda för personer med 

funktionshinder. 

 

För bebyggelsen ska gälla: Energianvändningen ska inte 

överskrida 45-50 kWh/kvm/år. Hör bör det finnas möjligheter 

att hamna lägre än så. 

 

Parkeringstalet ska vara högst  0,3  per lägenhet, inklusive 

bilpoolsparkering och platser för personer med 
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funktionsnedsättning. Intresset för att köpa garagestommen är 

begränsat och staden bör överväga en minskning av 

parkeringsvolymen utom för cyklar. 

 

Om grönytor tas i anspråk ska de ersättas med nya grönytor 

med likvärdig ekologisk funktion.  

 

Tillgänglighetsfrågorna ska vara prioriterade. 

 

 

 § 27 
Bygglogistikcenter i Hjorthagen inom Norra 
Djurgårdsstaden. Reviderat genomförandebeslut  
Dnr E2012-511-00740 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden godkänner för sin del det 

 reviderade genomförandebeslutet av byggnation och 

 drift av ett bygglogistikcenter för exploatering inom 

 Hjorthagen 1:3 och del av exploateringen inom Södra 

 Värtahamnen fram till 2023 omfattande 

 investeringsutgifter om 144 mnkr och 

 investeringsinkomster om 133 mnkr och ger kontoret i 

 uppdrag att genomföra utökat uppdrag avseende 

 projektet Bygglogistikcenter. 

 

2 Exploateringsnämnden överlämnar beslutet för godkännande i 

 kommunfullmäktige. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 15 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 
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§ 28 
Beslut i Norra Djurgårdsstaden.  
Reviderat inriktnings-beslut för Hjorthagen. 
Överenskommelse om exploatering för bostäder inom 
fastigheten Ängsbotten 6 m. fl. i Hjorthagen med 
försäljning respektive upplåtelse av tomträtter 
(Genomförandebeslut 6) Genomförandebeslut för 
Gasverket (Genomförande-beslut 7)  
Dnr E2013-511-01957 
 
Beslut 
Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden godkänner för sin del fortsatt utredning 

 av förutsättningarna för exploatering av Norra Djurgårdsstaden 

 i Hjorthagen samt föreslår att kommunfullmäktige godkänner 

 projektet och ger Exploateringsnämnden, genom 

 exploateringskontoret, i uppdrag att fortsätta utredningarna upp 

 till 70 mnkr. (Reviderat inriktningsbeslut). 

2 Exploateringsnämnden godkänner för sin del genomförandet av 

 exploatering inom Ängsbotten 6 m fl, omfattande investerings-

 utgifter om cirka 313 mnkr och försäljningsinkomster om 

 180 mnkr samt föreslår att kommunfullmäktige godkänner 

 genomförandet och försäljningen och ger 

 exploateringsnämnden, genom exploateringskontoret, i 

 uppdrag att genomföra projektet (Genomförandebeslut 6).  

3 Exploateringsnämnden godkänner för sin del genomförandet av 

exploatering inom Gasverket, Hjorthagen 1:3 omfattande 

investeringsutgifter om cirka 605 mnkr och 

investeringsinkomster om cirka 22 mnkr samt föreslår att 

kommunfullmäktige godkänner genomförandet och ger 

exploateringsnämnden, genom exploateringskontoret, i uppdrag 

att genomföra projektet (Genomförandebeslut 7).  

4 Exploateringsnämnden begär att stadsbyggnadsnämnden 

 upprättar detaljplaner för kommande etapper. 
 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 22 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  
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Nämnden föreslår (se beslutet).  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), 

Daniel Forslund (FP) och Karl Malmqvist (C) enligt följande:  

 

 Norra Djurgårdsstaden är Stockholms största och viktigaste 

 stadsutvecklingsområde. Det är ett snabbt växande 

 Stockholms främsta bostadssresurs där tidigare industrimark i 

 ett citynära läge kan bereda plats för tusentals bostäder och 

 kontor. 

 

 Det är därför viktigt att utnyttja detta historiska 

 utbyggnadstillfälle tillfullo och se till att Norra 

 Djurgårdsstaden blir en tät, hållbar och livlig stadsdel. Det är 

 därför önskvärt att se över möjligheten att öka det aktuella 

 områdets nu gällande exploateringsgrad.  

 

 Precis som exploateringskontoret påpekar kommer en ökad 

 exploateringsgrad förbättra projektekonomin och öka stadens 

 intäkter, något som vore positivt för Norra Djurgårdsstaden.   

 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S) enligt följande: 

 

 Utökningen av det planerade byggandet i programmet för 

 Norra Djurgårdsstaden och 2009 års inriktningsbeslut från 

 5 000 till 6 000 lägenheter i Hjorthagen ger ett värdefullt 

 tillskott av bostäder. Vi förutsätter att det kan ske utan 

 inskränkningar i bostadsmiljön trots ”lite högre och tätare 

 bebyggelse”. 

 

 Vi motsätter oss att de förestående markanvisningarna 

 kommer att leda till att det sammantaget blir en övervikt av 

 bostadsrätter. Detta strider mot såväl våra sociala värderingar 

 som stockholmarnas och inflyttarnas behov och efterfrågan. 

 

 Därför vill vi i enlighet med höstens 

 socialdemokratiska budgetmotion till kommunfullmäktige 

 öka markanvisningarna till de allmännyttiga bostadsbolagen 

 så att de förmår att fördubbla antalet påbörjade lägenheter till 

 år 2016. Vi utgår från att en del av dessa hyreslägenheter kan 

 uppföras i Norra Djurgårdsstaden med sådana villkor när det 

 gäller mark och byggvolymer att kostnaderna blir 

 överkomliga för många som efterfrågar ny bostad. 
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Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande: 

 

 En viktig åtgäd är att se till att Norra Djurgårdsstaden 

 verkligen blir en miljöstadsdel. Några av förutsättningarna för 

 detta är låg energianvändning och en omfattande 

 kollektivtrafik samt god framkomlighet för gående och 

 cyklister.  

 

 Tillgänglighetsfrågorna ska prioriteras. Gruppbostäder ska 

 ordnas för personer med funktionsnedsättning – 

 förutsättningarna för detta är mycket goda eftersom det totalt 

 handlar om 6.000 lägenheter.  

 

 Hyreslägenheter ska prioriteras och minst 20 % av bostäderna 

 ska upplåtas till studenter och ungdomar. 

 

 Antalet parkeringsplatser ska minskas rejält jämfört med den 

 hittillsvarande planeringen och platser främst reserveras för 

 bilpooler och bilister med funktionsnedsättning.  

 

 Grönytor som tas i anspråk ska ersättas med nya grönytor 

 som har motsvarande ekologisk funktion. Löftet om 1 nytt 

 träd per lägenhet ska hållas. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Clara Lindblom (V) enligt följande: 

 

 Djurgårdsstaden blir en hårt segregerad stadsdel med 

 rekordhöga hyror. Denna utveckling måste brytas. Stockholm 

 blir alltmer segregerat och de ekonomiska och sociala 

 skillnaderna mellan olika stadsdelar ökar. Denna utveckling 

 måste också brytas. Framtida markanvisningar i området 

 måste därför ges till främst de Allmännyttiga bostadsbolagen 

 med direktiv att bygga hyresrätter med hyrestak.  

   

  I enlighet med vad vänsterpartiet föreslår i sin budget ska 

 staden ta fram en modell för att bygga hyresrätter med 

 överkomliga hyror enligt den modell som SABOs tagit fram 

 för sina medlemmar. 
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 § 29 
Remiss avseende Naturvårdsverkets redovisning av 
regeringsuppdraget om att ta fram förslag till 
handlingsplan för grön infrastruktur på regional nivå 
(NV-03367-13). Anmälan av yttrande till 
Miljödepartementet  
Dnr E2013-000-01742 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1  Exploateringsnämnden godkänner anmälan. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 15 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Deltar inte i beslutet 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S), Åke 

Askensten m.fl. (MP) och Clara Lindblom (V) deltar inte i beslutet.  

 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 

 
Röstförklaring 

Röstförklaring lämnas av vice ordföranden Maria Östberg 

Svanelind m.fl. (S) och Åke Askensten m.fl. (MP) enligt följande: 

 

 Vi Socialdemokrater och Miljöpartister har idag avstått från 

 att delta i flera beslut gällande godkännande av s k 

 kontorssvar på ärenden som remitterats till nämnden. De 

 snäva tidsramar som satts upp av stadshusledningen inte 

 medgivit nämndbehandling. 

 

 Vi har vid flera tillfällen under det senaste året lyft frågan om 

 hur remisser hanteras i staden och det är vår uppfattning att 

 det är angeläget att den politiska ledningen för staden snarast 

 ser över och ändrar sina rutiner för remisshantering. Att inte 

 ge nämnden möjlighet att avge svar på ärenden som 

 remitterats till den innebär att man riskerar att viktiga 

 synpunkter inte ges plats i svaret och det är ett hån mot 

 remissförfarandet så som det är tänkt att fungera. 
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 Nämnden har inte beretts tillfälle att yttra sig över kontorets 

 svar på remissen avseende Naturvårdsverkets redovisning av 

 regeringsuppdraget om att ta fram förslag till handlingsplan 

 för grön infrastruktur på regional nivå som enligt remisslista 

 ska sändas till Miljödepartementet, men enligt kontorets 

 yttrande till Naturvårdsverket. 

 

 Miljödepartementet remitterade ”Förslag till hur 

 handlingsplan…” den 3 oktober. Kommunstyrelsen 

 beslutade om sitt svar till Miljödepartementet den 11 

 december. Departementet vill ha yttrandet senast den 

 13 december. 

 

 Kontorets yttrande har skickats till Stadsmiljöroteln, men av 

 ärendet framgår inte vilken tidsfrist vare sig Stadsmiljöroteln 

 eller kommunstyrelsen givit. 

 

Röst förklaring lämnas av Clara Lindblom (V) enligt följande: 

 

 Vänsterpartiet låter meddela att vi inte deltar i beslutet. Detta 

 eftersom remisstiden har gått ut och de folkvaldas formella 

 möjlighet att påverka utformningen av kontorets svar därmed 

 redan har upphört.  

 

 

 § 30 
Systematiskt miljöarbete – Hållbar användning av mark 
och vatten nr 7, 2013. Svar på remiss  
Dnr E2013-130-01829 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden anser remissen besvarad med kontorets 

 tjänsteutlåtande.  

 

2 Exploateringsnämnden beslutar att omedelbart justera 

 paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 15 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet).  
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Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) finner att nämnden beslutar enligt 

exploateringskontorets förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Åke Askensten m.fl. (MP) enligt 

följande:  

 

 Stadsrevisionens rapport redovisar att ”sammanlagda 

 bedömningen är att granskande nämnder och bolag genom 

 sin dagliga verksamhet bidrar till måluppfyllelse inom 

 målområdet hållbar användning av mark och vatten.” Här är 

 det dock viktigt att påpeka att mycket mer skulle kunna göras 

 för att bidra till måluppfyllelse.   

 

 När det gäller exploateringsnämnden har den vid ett flertal 

 tillfällen tagit beslut som går rakt mot att marken används på 

 ett sätt som bidrar till ”hållbar användning av mark och 

 vatten”. Det gäller ett flertal beslut som kommer att öka 

 alternativt bibehålla trafiken på den ohållbara nivå den ligger 

 på i dag. Om måluppfyllelsen ”hållbar användning av 

 marken” ska uppfyllas skulle nämnden i stället behövt ta 

 beslut som minskar biltrafiken. Utsläppen från biltrafiken 

 påverkar också vattenkvalitén. 

 

 Kontoret anger att det är svårt att definiera tydliga och 

 konkreta mål kring området hållbar markanvändning. Detta 

 är förvisso förståeligt. Dock är det viktigt att detta inte blir en 

 ursäkt för att inte arbete för att uppnå målet. Det finns oerhört 

 mycket forskning och studier kring markanvändning och 

 hållbarhet som nämnden bör arbeta utifrån. Det handlar 

 exempelvis om åtgärder för att öka den biologiska 

 mångfalden och åtgärder som bidrar till klimatanpassningen.  

 

 Rapporten anger att exploateringskontoret har påpekat att det 

 saknas tillräckliga riktlinjer för grönkompensation. Detta är 

 naturligtvis beklagligt. Det bästa är dock att undvika att 

 bygga i grönområden utan i ställer på redan hårdgjorda ytor. 

 Byggnation i grönområden bör bara ske om grönområdet 

 endast har ett ringa ekologiskt värde, alternativt ska det 

 finnas andra fördelar som överväger, exempelvis om 

 byggnationen sker i nära anslutning till kollektivtrafik. 

 Exploateringsnämnden har tyvärr vid flera tillfällen de 

 senaste åren fattat beslut om byggnation i grönområden trots 

 att det funnits andra lämpliga platser.  

 

 Kontoret har synpunkter på miljöförvaltningens åsikt om att 

 en bredare beredning bör ske i samband med 
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 markanvisningar där även miljöförvaltningen, trafikkontoret, 

 stadsledningskontoret, berörd stadsdelsförvaltning m. fl bjuds 

 in. Kontoret menar att detta skulle motverka kontorets 

 ambition med effektiva och smidiga exploateringsprocesser. 

 Kontoret påpekar också att en markanvisning bara är en 

 option och att alla stadens aktörer deltar i den formella 

 planprocessen. Dock är det viktigt att påpeka att det många 

 gånger kan öka effektiviteten om man redan från början 

 utreder förutsättningarna. När väl planprocessen är igång har 

 redan en hel del arbete lagts ner och det är olyckligt om 

 viktig information, som skulle kunnat tas fram tidigare, 

 kommer fram först då.   

 

Särskilt uttalande lämnas av Clara Lindblom (V) enligt följande:  

 

 Vi instämmer i det mesta som Stadsrevisionen 

 rekommenderar och konstaterar att det är i mångt och mycket 

 samma kritik som vi framförde mot stadens miljöprogram i 

 form av avsaknad av kvantitativa mål.  

 
 

 § 31 
Strategi för miljöbilar och drivmedel – för ett fossilfritt 
Stockholm. Svar på remiss  
Dnr E2013-000-01734 
 
Beslut 

Exploateringsnämnden beslutar enligt exploateringskontorets 

förslag: 

 

1 Exploateringsnämnden anser remissen besvarad med kontorets 

 tjänsteutlåtande.  

 

2 Exploateringsnämnden beslutar att omedelbart justera 

 paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 

Exploateringskontorets tjänsteutlåtande från den 15 november 

2013. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP) 

 och Karl Malmqvist föreslår (se beslutet). 

 

2) Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) föreslår 

att nämnden beslutar enligt följande:  
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 Att delvis bifalla kontorets förslag till beslut samt att  

 därutöver anföra: 

 

  Strategin säger att Stockholm skall vara i världsklass på 

 miljöbilsarbete och ta täten på vägen mot fossilfria 

 transporter. Samtidigt säger strategin att fordonsparken i  

 Stockholm skall ligga i täten bland svenska län.  

 

  Strategin hänger inte ihop. Målet att Stockholm skall vara 

 den mest framstående staden i Sverige är ovärdigt en stad 

 som vill vara i världsklass Den borgerliga majoriteten avsätter 

 inte heller tillräckligt med personella och ekonomiska 

 resurser för att genomföra och följa upp strategin. Staden 

 följer idag inte ens upp sina egna miljökrav på upphandlingar. 

 Majoritetens klimatsatsningar för fordon är mer luft än   

 innehåll. 

  

3) Åke Askensten m.fl. (MP) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande:  

 

 Exploateringsnämnden beslutar att föreslår 

 kommunfullmäktige  

  

 Att anta ”Strategi för miljöbilar och drivmedel” samt i övrigt 

 besluta följande: 

 

 Att miljöbilsdefinitionen ska skärpas enligt förslaget i 

 strategins bilaga 2, 

 

 Att ge förvaltningarna i uppdrag att tillsammans med 

 Göteborg och Malmö samordnat påverka statsmakterna i 

 syfte att få till stånd förändrade nationella regelverk som 

 gynnar miljöfordon och förnybara drivmedel enligt strategin, 

 

 Att översända beslutet om "Strategi för miljöbilar och 

 drivmedel" till  den statliga utredningen om en fossilfri 

 fordonsflotta. 

 

 Därutöver anför exploateringsnämnden följande:  

 

 För att få ett fossilbränslefritt Stockholm är det av stor vikt att 

 få en fungerande strategi för att fasa ut fossila drivmedel i 

 kvarvarande fordon.  

 

 Det är tydligt att det behövs långsiktiga och tydlig incitament 

 för gå från fossildrivet till förnybart och de ekonomiska 

 incitamenten måste bli starkare för att vi ska nå de uppsatta 

 målen. Detta återspeglas även i Stockholms stads egna 
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 uppföljningar. Det är av stor vikt att Stockholm stad 

 tillsammans med andra större städer driver frågan på ett 

 nationellt plan för att få till stånd förändrade nationella 

 regelverk (skatter och lagar) som gynnar miljöfordon och 

 förnybara drivmedel enligt strategin. Nämnden anser därför 

 att miljöförvaltningen ska få i uppdrag att driva denna fråga 

 tillsammans med Göteborg och Malmö.  

 

 Den obegränsade tillgången till förnybara drivmedel (skog, 

 jordbruk, biogas och el) kan diskuteras. I en värld med en 

 ökande befolkning, en växande ekonomi och ett tilltagande 

 intresse av att byta ut fossila råvaror mot förnybara ökar 

 konkurrensen om biomassa. Redan nu bedöms planetära 

 gränsvärden överskridas inte bara för klimat utan också för 

 förlust av biologisk mångfald och för omvandling av kväve – 

 två miljöaspekter som är direkt kopplade till biomassa.  

 

 Det är därför av största vikt att ha en plan för hur olika 

 energislag bör användas oh att vi redan nu börjar bygga ut 

 infrastrukturen för exempelvis egen produktion av biogas och 

 egenproducerad el. Staden måste sluta gynna en ökad 

 privatbilism.  

 

 Att underlätta för bilpooler i Stockholm, vilket diskuteras i 

 strategin skulle kunna vara ett sätt att minska antalet bilar. 

 Lämpliga platser kan vara vid kommunala nämnder och bolag 

 där bilpoolerna under dagtid kan utnyttjas av stadens 

 anställda. Även utan att driva en kommunal bilpool kan 

 kommunen underlätta för bilpoolsföretag genom att upplåta 

 mark för parkering och laddinfrastruktur för elbilspooler. Vi 

 ställer oss mycket positiva till ett system liknande det som 

 finns i Paris (Autolib). De omlastningscentraler för 

 exempelvis varubilar (som t.ex. finns med i Färdplan för ett 

 fossilfritt Stockholm 2050) bör utrustas med laddinfrastruktur 

 och ellastbilar kan upphandlas för leveranser i staden. Vi 

 anser också att det är viktigt att staden inför ett antal 

 snabbladdningsstationer för taxibilar, men även för 

 privatbilister som går över till elbil. 

 

 Förslaget till skärpning av den nationella 

 miljöbilsdefinitionen (bilaga 2) bör ändras så att 

 utsläppskraven inte på samma sätt baseras på tjänstevikt. 

 Nämnden anser att en övre gräns för CO2-utsläpp ska införas 

 där bilen, oavsett vikt, inte längre kan vara en miljöbil. 

 Vidare är nämnden tveksam till att fordon som helt drivs av 

 fossila bränslen (bensin eller diesel) ska involveras i en 

 framtida miljöbilsdefinition då dessa bilar på sikt behöver 

 fasas ut för att uppnå en fossilfri bilflotta. 
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 Arbetet med de olika punkterna måste påbörjas snarast. 

 Strategin är just en strategi och de olika punkterna måste 

 därför fastställas och tidsättas. Det är också av vikt att 

 åtgärderna finansieras för att målen ska kunna uppnås. 

 

 

4) Clara Lindblom (V) föreslår att nämnden beslutar 

 enligt följande: 

 

 Vi tillstyrker kontorets synpunkter med följande tillägg 

 Att staden genom ansvarig nämnd till år 2016 utarbetar en ny 

 miljöpolicy för tunga fordon med målet att nå fossilfrihet för 

 bränslen till år 2030. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Joakim Larsson (M) ställer förslagen mot varandra 

och finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordföranden 

Joakim Larsson m.fl. (M), Daniel Forslund (FP) och Karl 

Malmqvist (C).   

 
Reservation 

Vice ordföranden Maria Östberg Svanelind m.fl. (S) reserverar sig 

mot beslutet med hänvisning till sitt förslag till beslut. 

 

Åke Askensten m.fl. (MP) reserverar sig mot beslutet med 

hänvisning till sitt förslag till beslut. 

 

Clara Lindblom (V) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag till beslut. 

 

 

 

                                      Vid protokollet 

 

 

 

                                       Eva Olofsson 

 


